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Forward
This document was originally inspired by simply being curious to the events that occurred on 9/11.

I hear of the Rice testimony and the 9/11 investigation.  I hear of differing accounts and of people crying sour grapes and others selling out to protect their positions and blindly backing up the current administration.  I decided I wanted a bit more insight to it all by looking up historical accounts and as unbiased accounts as I could.

This document won’t go in to any of the findings of Fortunate Son by J.H. Hatfield.  It won’t go on to investigate Bush’s industry inequities, Cheney’s industry inequities, Halliburton and its endorsed fleecing of the U.S. Government.
My curiosities lead me to cut and paste facts and notions into a document so I could organize the information and imbibe such, at my leisure.  I found tomes of news accounts and even more speculative meanderings.  So much information that I have compiled 18 pages of text and references.  So much information that I decided to add a cover page, table of contents and this overview.
I don’t profess that this document is written in a professional manner, I don’t consider it an example of perfection in writing.  It is, at times, even disjointed.  I wrote it simply to organize some information for myself and am not so anal as to be worried about semantics, flow or even grammar.  It is interspersed with conjecture and speculation – some of which I deem conclusion.  My conclusion is just that – feel free to draw your own.  Having said that, you will find numerous reference, and, when possible, multiple disparate references corroborating each other.  Don’t for a second think this is simply a sour grapes tome of me ripping on something – it is the gathering of the findings of respectable others.  You’ll find somewhere near 200 references – you can count them, if you’d like – I was not about to.  These references include transcripts, speeches, national publications and public record.  I don’t believe there is a single tabloid-like reference in the whole lot.
As a result of having spent the ridiculous amount of time compiling this document, I realize I need to get a life.  I have reduced myself to spending my free time going so far as to still be typing.  As I have done so, I hope, in addition to my having gleaned the knowledge placed in this document, that I might save you from having to go through the same amount of time and effort in compiling such information, if you have similar curiosity regarding that diabolically popular day, as you can now read it here, yourself.
The timeline of the majority of events in this document occurred between the evening of 9/10/2001 and the late morning of 9/11/2001 – somewhere arounf 12 hours.  Sometimes things play out in such a way that so much overhwelming circumstance plainly outweighs ridiculous kowinkydink.
George Bush Sr. took peculiar action the morning of 9/11
From transcript of Barbara Bush on Larry King.  Aired October 25, 2003 – 2100 ET.  Note Barbara says she and George were at the White House and left for Saint Paul at 0800, the morning of 9/11.

“George and I had been at the white house that morning, kissed Laura good-bye. George, as you know, George W. was in Florida. And we flew off about 8:00 in the morning to go to Saint Paul.”

See the document http://www.timesonline.co.uk/article/0,,630-672844,00.html.  Note George Bush Sr. was at the Carlyle Group conference, yet left the meeting early.
“THE same morning as American Airlines Flight 11 roared towards the north tower of the World Trade Center the Carlyle Group was holding its annual investor conference. Among those who gathered in the plush setting of the Ritz Carlton hotel in Washington were former world leaders, former defence experts and wealthy Arabs from the Middle East. 

There with them, looking after the investments of his family, was Shafiq bin Laden, Osama bin Laden’s estranged half-brother. George Bush Sr. was also at the conference, but left before the terror attacks.”
He left the White House at 8:00am.  The Ristz is only a little under a mile from the White House.  Let’s say it took Bush as little as to get up from the meeting, drive the mile through DC, arrive at the White House and fly out at 8:00 – he would have left at the latest at 7:50 – to not be rushed, maybe 7:30.  Either way, who schedules a meeting so early that one could actually leave it at 7:50 – not to mention an Investors Conference that is more like a grandly catered, social, palm-pressing event?

Speculation is the Bush’s left the Washington area, the White House, to escape the attack on DC.

Speculation is last-minute fiscal discussion was to be confirmed considering the events to occur that morning and the effect it might have on the stock market and the economy in general.
Marvin Bush, George W. Bush’s brother, in New York City the morning of 9/11

In Barbara Bush’s book ‘Reflections’ she mentions:
“…Marvin had been in New York [the morning of 9/11] on a subway under wall street, on his way to a meeting.”

See the document http://www.commondreams.org/views03/0204-06.htm.  Note Marvin Bush was on the board of directors of a company, formerly named Securacom and now named Stratesec, providing electronic security for the World Trade Center, Dulles International Airport and United Airlines.  Is it ironic or coincidental that he is providing intelligence and secutities  and is on the board of the three entities that happened to be involved in the attacks?
Speculation is Marvin was in New York to view, first hand, the destruction and subsequent infrastructure reaction.
Jim Pierce, George W. Bush’s cousin was to have had a meeting in the World Trade Center at the time of the attack.  The meeting was rescheduled, to an off-site location, the night before.

In Barbara Bush’s book ‘Reflections’ she mentions:
“I also learned later that my nephew Jim Pierce narrowly escaped injury or possible death.  He was scheduled to attend a meeting on the 102nd floor of the South Tower, which was the second building hit.  However, the night before, the meeting was moved to an adjacent building because the group had outgrown the conference room.  Jim later learned that twelve people were in the room he was supposed to be;  eleven died.”
Speculation is Jim knew of the attack.  Each tower of the World Trade Center is one of the world’s larger buildings.  To find a larger conference room would not have warranted scheduling such at a different (and quite a bit smaller) building.  It is said (unconfirmed) the eleven that died were part of the meeting Jim was to have attended.  Why weren’t they notified of the meeting venue change?
George W. Bush, 9/10, the night before

On the night of September 10th, Bush stayed at the Colony Beach Resort - "an upscale and relatively pristine tropical island enclave located directly on the Gulf of Mexico, a spindly coral island ... off Sarasota, Florida." [AP, 07/29/01]
After a private dinner with various Florida politicians (including his brother Jeb) and Republican donors, Bush went to bed around 10:00 p.m. [Sarasota Magazine, 11/01, Washington Post, 1/27/02] Surface-to-air missiles were placed on the roof of the resort [Sarasota Herald-Tribune, 9/10/02], and an Airborne Warning and Control System (AWACS) plane circled high overhead. [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, p. 25] It's not clear if this type of protection was standard for the president or whether security was increased because of possible threats.
The Events of the morning of 9/11

At approximately 8:13, Flight 11 was instructed by air traffic controllers at the FAA's Boston Center, in Nashua, New Hampshire, to climb to 35,000 feet. The plane did not obey the order and its transponder was turned off. Air traffic control manager Glenn Michael said, "we considered it at that time to be a possible hijacking." [AP, 8/12/02, emphasis added] According to FAA regulations, that was the correct decision: "Consider that an aircraft emergency exists ... when ... there is unexpected loss of radar contact and radio communications with any ... aircraft." [FAA Air Traffic Control Regulations, Chapter 10, Section 2-5 ]
If air traffic controllers believed Flight 11 had been hijacked at 8:13, NORAD should have been informed immediately, so military planes could be scrambled to investigate. However, NORAD and the FAA both claimed NORAD was not informed until 8:40 - 27 minutes later. [NORAD, 9/18/01, AP, 8/12/02, AP, 8/19/02, Newsday, 9/10/02; one NORAD employee said it took place at 8:31, ABC News, 9/11/02] Indeed, before contacting NORAD, Boston air traffic controllers watched Flight 11 make an unexpected 100-degree turn and head south toward New York City [Christian Science Monitor, 9/13/01], told other controllers of the hijacking at 8:25 [Guardian, 10/17/01], continued to hear highly suspicious dialogue from the cockpit (such as, "Nobody move, please, we are going back to the airport. Don't try to make any stupid moves") [Guardian, 10/17/01, New York Times, 10/16/01], and even asked the pilots of Flight 175 to scan the skies for the errant plane. [Guardian, 10/17/01, Boston Globe, 11/23/01]
Is NORAD's claim credible? If so, the air traffic controllers (including Mr. Michael) should have been fired and subject to possible criminal charges for their inaction. To date, however, there has been no word of any person being disciplined at any institution at any level for what happened on 9/11.
If NORAD's claim is false, and it was indeed informed within the time frame outlined in FAA regulations that Flight 11 may have been hijacked, that would mean NORAD did absolutely nothing for almost thirty minutes while a hijacked commercial airliner flew off course through some of the most congested airspace in the world. Presumably, that would warrant some very serious charges. Again, no one associated with NORAD or the FAA has been punished.
According to phone calls made by fight attendants Betty Ong and Amy Sweeney, the hijackers had stabbed and killed at least one passenger and two flight attendants by about 8:21. [ABC News, 7/18/02, Boston Globe, 11/23/01, AP, 10/5/01, Los Angeles Times, 9/20/01] (One hijacker may have been riding in the cockpit and begun the hijacking earlier.) After 8:21, both women apparently remained on the phone with American Airlines' headquarters for 25 minutes, until their plane crashed into the World Trade Center's North Tower. [ABC News, 7/18/02, AP, 10/5/01] These calls make NORAD's supposed ignorance of a crisis even more dubious.

Bush Leaves for Booker Elementary
Around the same time the Flight 11 hijackers were stabbing passenger Daniel Lewin - at 8:20 a.m. - Bush's briefing ended and he said good-bye to the Colony's general manager. [Telegraph, 12/16/01, Sarasota Magazine, 11/01] The first event on Bush's schedule was what is known as a "soft event" – a photo-op with children at Emma Booker Elementary School - promoting his proposed education bill. [Sarasota Herald-Tribune, 9/11/01] After spending about 20 minutes with the children, Bush was scheduled to give a short press conference at about 9:30. [White House, 9/7/01, Federal News Service, 9/10/01]
Accounts of when Bush's motorcade left for the school vary from 8:30 to 8:39. [8:30, Washington Post, 1/27/02, 8:35, Sarasota Magazine, 9/19/01, 8:39, Washington Times, 10/7/02] One account has the Bush party leave the Colony suite at 8:30 and drive away at 8:39. Whenever he left, the motorcade traveled quickly: "The police shut down traffic in both directions, leaving roads utterly deserted for Bush's long motorcade, which barreled along at 40 mph, running red lights with impunity." [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, pp. 37-38] At 40 mph, it would take about 14 minutes to travel the nine-mile distance to the school. Several accounts say the journey took about 20 minutes [New York Times, 9/16/01 (B), St. Petersburg Times, 9/8/02 (B), MSNBC, 10/29/02], which means that Bush arrived shortly before 9:00. [8:46, ABC News, 9/11/02, 8:55, Washington Times, 10/7/02, 8:55, Sarasota Magazine, 9/19/01, "just before 9:00," Telegraph, 12/16/01, "shortly before 9:00," Sarasota Herald-Tribune, 9/10/02, "just before 9:00," New York Times, 9/16/01 (B), 9:00, Albuquerque Tribune, 9/10/02] 
When did Bush first learn of the attacks?

Why does it matter when Bush left the resort and arrived at the school? Because this is the crucial time when Bush was first told, or should have been told, of the attacks. Official accounts, including the words of Bush himself, say Bush was first told of what was happening in New York City after he arrived at the school. [Telegraph, 12/16/01, CBS, 9/11/02] However, this statement does not stand up to scrutiny. There are at least four reports that Bush was told of the first crash before he arrived at the school.
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In this map, the yellow star is roughly where Bush's motorcade is when Flight 11 crashes at 8:46, and the orange star is where he is when told about the crash a few minutes later.


Two accounts explicitly state Bush was told while in the motorcade. "The President was on Highway 301, just north of Main Street ... [when] he received the news that a plane had crashed in New York City." [Sarasota Magazine, 11/01] (See adjacent map for the location where he is told.) Another account states, "Bush was driving to the school in a motorcade when the phone rang. An airline accident appeared to have happened. He pressed on with his visit." [Observer, 9/16/01]

The first media reports of Flight 11's crash into the World Trade Center began around 8:48, two minutes after the crash happened. [New York Times, 9/15/01] CNN broke into its regular programming at that time [CNN, 9/11/01], though other networks, such as ABC, took a few more minutes to begin reporting. [ABC, 9/14/02] So within minutes, millions were aware of the story, yet Bush supposedly remained unaware for about another ten minutes.

Claims of Bush's ignorance become harder to believe when one learns that others in his motorcade were immediately told of the attack. For instance, Kia Baskerville, a CBS News producer traveling with Bush that morning, received a message about a plane crash "as the presidential motorcade headed to President Bush's first event." Baskerville said, "Fifteen minutes later I was standing in a second grade classroom [waiting for Bush's entrance]" - which means she got the news at about 8:47 - right as the story was first being reported. [CBS, 8/19/02] A news photographer in the motorcade overheard a radio transmission that Press Secretary Ari Fleischer would be needed on arrival at the school to discuss reports of some sort of crash. [Christian Science Monitor, 9/17/01] Another account notes Fleischer got the news that the crash had occurred "just minutes before," but notes that Bush was not in the same car as Fleischer. [CBS, 11/1/02] Senior presidential communications officer Thomas Herman said, "Just as we were arriving at the school, I received a notification from our operations center than [sic] an airliner had struck one of the towers...." [Marist College Magazine, Fall 2002]

Meanwhile, CIA Director George Tenet was told of the crash a few minutes after it happened. A messenger gave him the news as he was eating breakfast with former Senator David Boren in a Washington restaurant three blocks from the White House. Boren says Tenet was told that the World Trade Center had been attacked by an airplane: "I was struck by the fact that [the messenger] used the word attacked." An aide then handed a cell phone to Tenet, and Tenet made some calls, showing that at least some at the highest levels of the Bush administration were talking about an attack at this time. Tenet then said to Boren, "You know, this has bin Laden's fingerprints all over it." [ABC, 9/14/02]

Some people at the school also heard of the news before Bush arrived. Around 8:50, Tampa Bay's Channel 8 reporter Jackie Barron was on the phone with her mother, who mentioned the first news reports. At almost the same time, Brian Goff, a Fox reporter from Tampa, heard the same thing on his cell phone. [Sarasota Magazine, 11/01] Associated Press reporter Sonia Ross was also told of the crash by phone from a colleague. [AP, 9/12/01 (D)] Florida Congressman Dan Miller, waiting in front of the school as part of the official greeting party, was told by an aide about the crash at 8:55, before Bush arrived. [Sarasota Magazine, 11/01]

Given all this, how could Bush have remained ignorant? Could he have been out of the loop because he was in a car? No. The previous night, Colony Resort manager Katie Klauber Moulon toured the presidential limousine and marveled "at all the phones and electronic equipment." [Sarasota Magazine, 11/01] Karl Rove, Bush's "chief political strategist," who presumably was riding with Bush, used a wireless e-mail device on 9/11 as well. [Newsweek, 10/14/02] There seems to have been ample opportunity and the means to alert Bush.
Bush himself was given an intelligence briefing a month earlier entitled "Bin Laden to Strike in US," and it contained a warning from the British government that the US should expect multiple airline hijackings from al-Qaeda. [Sunday Herald, 5/19/02]  So with the clear knowledge that three planes had been hijacked, with one of them already crashed into the World Trade Center, who would have possibly assumed that Flight 11's crash was an accident?  Yet that is precisely what the official story claims.  There are a number of different "official" accounts, but all of them stress that Bush wasn't told until after he arrived inside the school (contrary to the account of Captain Loewer) and that it was assumed to be an accident (contradicting Tenet being told that it was an attack).
In some accounts, "President Bush had emerged from his car and was shaking hands with local officials standing outside the school when Chief of Staff Andrew Card sidled up to him with the news." [CBS, 11/1/02] Bush later recalled that it was Card who first notified him: "'Here's what you're going to be doing; you're going to meet so-and-so, such-and-such.' Then Andy Card said, 'By the way, an aircraft flew into the World Trade Center.'" [Washington Times, 10/7/02] At a press conference later that day, Press Secretary Ari Fleischer also claimed it was Andy Card who first informed him, "as the President finished shaking hands in a hallway of school officials." [Knoxville News Sentinel, 9/11/01]
In other accounts, it was advisor Karl Rove who first told Bush. According to photographer Eric Draper, who was standing nearby, Rove rushed up, took Bush aside in a corridor inside the school and said the cause of the crash was unclear. Bush replied, "What a horrible accident!" Bush also suggested the pilot may have had a heart attack. [Daily Mail, 9/8/02] Dan Bartlett, White House Communications Director, says he was there when Bush was told: "[Bush] being a former pilot, had kind of the same reaction, going, was it bad weather? And I said no, apparently not." [ABC News, 9/11/02] A reporter who was standing nearby later said, "From the demeanor of the President, grinning at the children, it appeared that the enormity of what he had been told was taking a while to sink in." [Daily Mail, 9/8/02] One account explicitly says that Rove told Bush the World Trade Center had been hit by a large commercial airliner. [Telegraph, 12/16/01] However, Bush later remembered Rove saying it appeared to be an accident involving a small, twin-engine plane. [Washington Post, 1/27/02, MSNBC, 9/02] 
In yet another account, Blake Gottesman, Bush's personal assistant, while giving the president some final instructions as they walked to the school, remarked, "Andy Card says, 'By the way, an aircraft flew into the World Trade Center.'" [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, pp. 41-42]

By all of these accounts, it is apparent Bush knew of at least one crash well before what we have been lead to believe.

George W. Bush and the time of the attacks

Bush made the preposterous claim that he had watched the first attack as it happened on live television. This is the seventh different account of how Bush learned about the first crash (in his limousine, from Loewer, from Card, from Rove, from Gottesman, from Rice, from television). On December 4, 2001, Bush was asked: "How did you feel when you heard about the terrorist attack?" Bush replied, "I was sitting outside the classroom waiting to go in, and I saw an airplane hit the tower - the TV was obviously on. And I used to fly, myself, and I said, well, there's one terrible pilot. I said, it must have been a horrible accident. But I was whisked off there, I didn't have much time to think about it." [White House, 12/4/01]

There was no film footage of the first attack until at least the following day, and Bush didn't have access to a television until 15 or so minutes later. [Washington Times, 10/7/02] The Boston Herald later noted, "Think about that. Bush's remark implies he saw the first plane hit the tower. But we all know that video of the first plane hitting did not surface until the next day. Could Bush have meant he saw the second plane hit - which many Americans witnessed? No, because he said that he was in the classroom when Card whispered in his ear that a second plane hit." [Boston Herald, 10/22/02] Bush's recollection has many precise details. Is he simply confused? It's doubly strange why his advisors didn't correct him or - at the very least - stop him from repeating the same story only four weeks later. [White House, 1/5/02, CBS, 9/11/02] On January 5, 2002, Bush stated: "Well, I was sitting in a schoolhouse in Florida ... and my Chief of Staff – well, first of all, when we walked into the classroom, I had seen this plane fly into the first building. There was a TV set on. And you know, I thought it was pilot error and I was amazed that anybody could make such a terrible mistake. And something was wrong with the plane..." [White House, 1/5/02]

Undeniable that Bush was made aware of impact well before watching TV inside the school:

US Navy Captain Deborah Loewer, the director of the White House Situation Room, was traveling in the motorcade when she received a message from an assistant back in Washington about the first crash. Loewer said that as soon as the car arrived at Booker, she ran quickly over to Bush. "It's a very good thing the Secret Service knows who I am," Loewer later said. She told Bush that an aircraft had "impacted the World Trade Center. This is all we know." [Catholic Telegraph, 12/7/01, AP, 11/26/01]
Testimony of Gwen Tose Rigell, Principal of the Booker School, where Bush was that morning:

Principal Rigell is quoted by MSNBC reporter Ashleigh Banfield as saying: 

“’[Prior to entering the school, when the Bush first arrives] The limousine stops and the president comes out,' says [Booker School Principal] Rigell. 'He walks towards me. I’m standing here in a lineup; there are about five people. He walks over and says he has to make a phone call, and he’ll be right back.'
   [MSNBC comments:] "That phone call was to National Security Advisor Condoleezza Rice. It was the first inkling the president would get about what was to unfold."
- http://www.msnbc.com/news/801474.asp
And by UK publication ‘Telegraph’:

Booker principal Gwen Tose-Rigell was waiting for Bush outside the school. "The limousine stops and the president comes out. He walks toward me. I'm standing there in a lineup; there are about five people. He walks over and says he has to make a phone call, and he'll be right back." [MSNBC, 09/02, Telegraph, 12/16/01] The phone call was with National Security Advisor Condoleezza Rice. From a room with secure communications, Rice updated Bush on the situation. [Christian Science Monitor, 9/17/01, Time, 9/12/01] The fact that Bush immediately said he had to make an important call strongly suggests he was told about the situation while in the motorcade. But some accounts have Andrew Card saying to Bush as he gets out of his limousine, "Mr. President, you really need to take this phone call," thereby implying that Card knows what's going on, but Bush doesn't. [St. Petersburg Times, 9/8/02 (B)]

He ‘has to make a phone call’?  Doesn’t he have a cell phone in his limo?
Colony Beach Resort (where Bush had stayed the night before) manager Katie Klauber Moulon toured the presidential limousine and marveled "at all the phones and electronic equipment." [Sarasota Magazine, 11/01] Karl Rove, Bush's "chief political strategist," who presumably was riding with Bush, used a wireless e-mail device on 9/11 as well. [Newsweek, 10/14/02] There seems to have been ample opportunity and the means to alert Bush.

"I actually heard the first plane had hit from the president, and he said that a plane had hit the World Trade Center and that it was a commercial plane,' says Rigell. 'He said but we're going to go on [with the reading to the children], and in my mind I had created this picture of a plane knocking off some bricks on the corner of the World Trade Center."

Why would Bush insist to continue with a reading class observation?  Why didn't he contact his top military commanders, as he is required to do during a national emergency?
We can only conclude Bush knew of the first crash, as Principal Rigell has testified.   Yet what did Bush see on the TV?  The second crash happened AFTER he had entered the classroom!
"The second plane crashed into the south tower at 9:03, a minute after the president stepped inside a classroom to watch a teacher put her second-graders through a reading drill before his scheduled speech." -Washington Times (10/08/02) 

"At the moment the second plane was slamming into the south tower, President Bush was being introduced to the second-graders of Emma E. Booker Elementary in Sarasota, Fla. -Time.com (9/12/01)

The FAA knew that Flight 11 had been hijacked at 8:20. And it was Flight 11 that hit the World Trade Center. One would assume that the FAA imparted this information to the Secret Service when they took the emergency measure of setting up open lines. Therefore the Secret Service knew that "America is under attack" around 8:45, well before Mr. Bush and his staff, including the Secret Service, arrived at the Booker School. And this was about 21 minutes before Andrew Card whispered whatever he whispered in Mr. Bush's ear.

Excerpt from Cheney's appearance on MEET THE PRESS, where he spoke of the Secret Service having open lines with the Federal Aviation Administration at around 8:45 in the morning on 9-11. It can be read at http://emperors-clothes.com/indict/indict-3.htm#qa.
Note reported notification of Andrew Card to President Bush:

“While preparing for a photo op with a second grade class, chief of staff Andy Card entered and gave him news of the second crash.  I [Andrew Card] said, 'A second plane hit the second tower. America is under attack.'  -ABC (9/14/01)”
Bush was not reading, not waiting for a photo op, not delivering a speech or making any remarks to anyone when Andrew Card whispered in his ear. He was sitting, silently, watching a reading lesson. And it was some minutes after Card left that Bush made some remarks to the children: 

"These are great readers. Very impressive! Thank you all so much for showing me your reading skills. I bet they practice [unintelligible] reading more than they watch TV? Anybody do that? Read more than you watch TV? [Hands go up] Oh that's great! Very good [unintelligible] Very important to practice! Thanks for having me. Very impressed."
-- Transcribed from video of Bush visit to Booker School, 11 September 2001. 
The Video of the School Room
(the 11-minute video can be viewed at the Center for Cooperative Research, Buzzflash, Global Free Press, The Emperor's New Clothes, or Liberty DYNU)

Bush’s Reaction

After Card whispered in his ear, Bush did...   …nothing.

After Card told Bush about the second plane and quickly left, the classroom was silent for about 30 seconds or so. [Tampa Tribune, 9/1/02] The children were about to take turns reading from a story called The Pet Goat. [AFP, 9/7/02] Bush picked up the book and began to read with the children. [Tampa Tribune, 9/1/02] In unison, the children read out loud, "The - Pet - Goat. A - girl - got - a - pet - goat. But - the - goat - did - some - things - that - made - the - girl's - dad - mad." Bush mostly listened, but occasionally asked the children a few questions to encourage them. [Washington Times, 10/7/02] At one point he said, "Really good readers, whew! ... These must be sixth-graders!" [Time, 9/12/01]


He did not ask Card for details or give him orders, as one would expect if the President was informed there had been an "attack on America."

He did not budge. He continued to sit. He observed the reading lesson for some minutes.  When the kids did a good job he cheered the way a man might cheer at a sports event.  He smiled.  He gave two pep talks.

How many minutes did this last?  We cannot be sure because the video was been edited at least twice.  The second time, at about the six minutes, two seconds mark, was after Card left.  Some of the reading lesson has been cut out;  there's an obvious jump.  So we can only guess, but, after watching the video, the educated guess is that Bush spent at least 20 minutes in the reading class.
What was he waiting for?  Was it more important to attend a children’s reading class than to take action against known hijacked planes?  Was he waiting for third and fourth planes to complete their missions?

Descriptions vary greatly as to how Bush responded to the news. It is said he "blanched" [Richmond Times-Dispatch, 10/1/02], "the color drained from the president's face" [AP, 9/12/01 (D)], he "wore a bemused smile" [Orlando Sentinel, 9/12/01], "because visibly tense and serious" [Time, 9/12/01], and so on. Watch the video and draw your own conclusions (the 11-minute video can be viewed at the Center for Cooperative Research, Buzzflash, Global Free Press, The Emperor's New Clothes, or Liberty DYNU). Bush later recalled his own reaction: "I am very aware of the cameras. I'm trying to absorb that knowledge. I have nobody to talk to. I'm sitting in the midst of a classroom with little kids, listening to a children's story and I realize I'm the Commander in Chief and the country has just come under attack." [Telegraph, 12/16/01, CBS, 11/1/02] Asked again what he thought after he heard the news, Bush said, "We're at war and somebody has dared attack us and we're going to do something about it. I realized I was in a unique setting to receive a message that somebody attacked us … [I]t became evident that we were, you know, that the world had changed." [CBS, 9/11/02]

So what did the Commander in Chief do with the knowledge that the United States was under attack?

He did nothing.
Bush did not say one word. He did not ask Card any questions. He did not give any orders. He did not know who (or which country) was attacking, whether there would be more attacks, what military plans had been taken, what military actions should be taken - indeed, he knew virtually nothing about what was going on outside the room. He just sat there. Bush later recalled: "There was no time for discussion or anything." [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, pp. 83-84] Even stranger, as one newspaper put it, although the nation was under terrorist attack, "for some reason, Secret Service agents [did] not bustle him away." [Globe and Mail, 9/12/01] 

Military pilots must have "permission from the White House because only the president has the authority to order a civilian aircraft shot down." [CNN, 10/26/99] But if retaliatory strikes needed to the authorized, Bush was not available. If one of the planes had to be shot down to save more lives on the ground, Bush was not available. Although several fighters had been dispatched to defend New York City, the pilot of one of the planes flying to catch Flight 175 later noted that it wouldn't have mattered if he caught up with it, because only Bush could order a shootdown, and Bush could not be reached in the classroom. [Cape Cod Times, 8/21/02]

And What of Cheney During This Time?
Meanwhile, Secret Service agents burst into Vice President Cheney's White House office. They carried him under his arms - nearly lifting him off the ground - and propelled him down the steps into the White House basement and through a long tunnel toward an underground bunker. Accounts of when this happened vary greatly, from 9:06 [New York Times, 9/16/01 (B), Telegraph, 12/16/01] to after 9:30. [CBS, 9/11/02, Washington Post, 1/27/02] Cheney's own account is vague and contradictory. [Meet the Press, 9/16/01] The one eyewitness account, by White House photographer David Bohrer, said it happened just after 9:00. [ABC, 9/14/02 (B)] It's easy to see why the White House would have wanted this event placed at a later time (after Bush's initial statement to the nation rather than after the second crash) to avoid the obvious question: if Cheney was immediately evacuated, why wasn't Bush?
Detail of the Card Notification

Shortly after his call with National Security Advisor Rice, Bush entered Sandra Kay Daniels's second-grade class for a photo-op to promote Bush's education policies. [Daily Mail, 9/8/02] The event was to begin precisely at 9:00, but the call pushed it back to about 9:03. [Washington Times, 10/8/02, Telegraph, 12/16/01, Daily Mail, 9/8/02] Numerous reporters who were traveling with the president, as well as members of the local media, watched from the back of the room. [AP, 8/19/02 (D)] Altogether there were about 150 people in the room, only 16 of them students. Bush was introduced to the children and then posed for a number of pictures. Daniels then led the students through some reading exercises (video footage shows this lasted about three minutes). [Salon, 9/12/01 (B)] Bush later related what he was thinking at the time: "I was concentrating on the program at this point, thinking about what I was going to say [about the plane crash]. Obviously, I felt it was an accident. I was concerned about it, but there were no alarm bells." [Washington Times, 10/7/02] 
At 9:03, Flight 175 crashed into the South Tower of the World Trade Center. News of this traveled extremely rapidly. In fact, some of Bush's Secret Service agents watched the second crash live on television in an adjacent room. [Sarasota Herald-Tribune, 9/10/02] Press Secretary Ari Fleischer, in the same room as Bush but not near him, immediately received the news on his pager. [CBS, 9/11/02] Other pagers were going off as well. 

Chief of Staff Andrew Card was in a nearby room when he heard the news. He waited until there was a pause in the reading drill to walk in and tell Bush. [Washington Times, 10/7/02, Washington Times, 10/8/02] The children were getting their books from under their seats to read a story together when Card came in. [Daily Mail, 9/8/02] Card whispered to Bush: "A second plane hit the second tower. America is under attack." [San Francisco Chronicle, 9/11/02] Another account has Card saying: "A second plane has hit the World Trade Center. America is under attack." [Telegraph, 12/16/01] Accounts vary as to when Card gave Bush the news. Some say 9:05 [Salon 9/11/01, New York Times, 9/16/01 (B), Telegraph, 12/16/01, Albuquerque Tribune, 9/10/02], and some say 9:07. [Washington Post, 9/11/01, Washington Times, 10/8/02] ABC News reporter Ann Compton, who was in the room, said she was surprised by the interruption and "wrote [the time] down in my reporter's notebook, by my watch, 9:07 a.m." [ABC News, 9/11/02] 
Secret Service agents and other security personnel had set up a television in a nearby classroom. They turned on the TV just as Flight 175 crashed into the World Trade Center. According to Sarasota County Sheriff Bill Balkwill, who was in the room, a Marine responsible for carrying Bush's phone immediately said to Balkwill, "We're out of here. Can you get everyone ready?" [Sarasota Herald-Tribune, 9/10/02] But he must have been overruled by someone, because Bush did not leave.
Nearly every news account fails to mention when Bush left the classroom after being told America was under attack. Three mention 9:12 a.m. [New York Times, 9/16/01 (B), Telegraph, 12/16/01, Daily Mail, 9/8/02] Remaining in the classroom for approximately five to seven minutes is inexcusable, but the video of Bush in the classroom suggests he stayed longer than that. The video contains several edits and ends before Bush leaves the room, so it also doesn't tell us exactly how long he stayed. One newspaper suggested he remained "for eight or nine minutes" - sometime between 9:13 and 9:16, since Card's arrival is uncertain. [Tampa Tribune, 9/1/02]

When Bush finally did leave, he didn't act like a man in a hurry. In fact, he was described as "openly stretching out the moment." [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, p. 89] When the lesson was over, Bush said to the children: "Hoo! These are great readers. Very impressive! Thank you all so much for showing me your reading skills. I bet they practice too. Don't you? Reading more than they watch TV? Anybody do that? Read more than you watch TV? [Hands go up] Oh that's great! Very good. Very important to practice! Thanks for having me. Very impressed." [Transcribed from Booker video, Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, pp. 89-90] Bush still continued to talk, advising the children to stay in school and be good citizens. [Tampa Tribune, 9/1/02, St. Petersburg Times, 9/8/02 (B)] One student asked Bush a question, and he gave a quick response on his education policy. [New York Post, 9/12/02]

The only source to describe what happened next is Fighting Back by Bill Sammon. Publishers Weekly described Sammon's book as an "inside account of the Bush administration's reaction to 9-11 [and] a breathless, highly complimentary portrait of the president [showing] the great merit and unwavering moral vision of his inner circle." [Publisher's Weekly, 10/15/02] Sammon's conservative perspective makes his account of Bush's behavior at the end of the photo-op all the more surprising. Bush is described as smiling and chatting with the children "as if he didn't have a care in the world" and "in the most relaxed manner imaginable." White House aide Gordon Johndroe, then came in as he usually does at the end of press conferences, and said, "Thank you, press. If you could step out the door we came in, please." A reporter then asked, "Mr. President, are you aware of the reports of the plane crash in New York? Is there anything...", But Bush interrupted, and no doubt recalling his order, "DON'T SAY ANYTHING YET," Bush responded, "I'll talk about it later." But still the president did not leave. "He stepped forward and shook hands with [classroom teacher] Daniels, slipping his left hand behind her in another photo-op pose. He was taking his good old time. ... Bush lingered until the press was gone." [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, p. 90] 

Think about that: rather than rush out of the room at the first chance, Bush actually stayed until after all the dozens of reporters had left! Having just been told of a Pearl Harbor-type attack on US soil, Bush was indeed "openly stretching out the moment." But he still wasn't done. Bush then turned to principal Tose-Rigell, who was waiting to take him to the library for his speech on education. He explained to her about the terror attacks and why he had to leave. [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, p. 90] Finally, he went to an empty classroom next door where his staff was based. [ABC News, 9/11/02] Given that Bush's program was supposed to end at 9:20, he left the classroom only a couple of minutes earlier than planned, if even that. [Sarasota Herald-Tribune, 9/16/01]
Why Stay?

The reason given why Bush didn't leave as soon as Card told him the news is: "Without all the facts at hand, George Bush had no intention of upsetting the schoolchildren who had come to read for him." [MSNBC, 10/29/02] Advisor Karl Rove said, "The President thought for a second or two about getting up and walking out of the room. But the drill was coming to a close and he didn't want to alarm the children." [ABC, 9/11/02] This excuse is patently absurd, given the security risks and importance of Bush being informed and making decisions as Commander in Chief. Nor was the drill coming to a close: one drill had ended and another was about to begin - it was a perfect time to simply say, "Excuse me" and leave the room. Sarasota-Bradenton International Airport is only 3½ miles away; in fact, Booker was chosen as the location for the photo-op partly because of its proximity to the airport. [Sarasota Herald-Tribune, 9/12/02] Hijackers could have crashed a plane into Bush's publicized location and his security would have been completely helpless to stop it. Remember, Bush's schedule had been announced on September 7 and two of the 9/11 hijackers came to Sarasota that same day. [White House, 9/7/01, Longboat Observer, 11/21/01, Washington Post, 1/27/02] Furthermore, the Secret Service was aware of the strange request for an interview a few hours earlier and the previous night's report of a person in town who had made violent threats against Bush. 
Indeed, a few days after 9/11, Sarasota's main newspaper reported, "Sarasota barely skirted its own disaster. As it turns out, terrorists targeted the president and Air Force One on Tuesday, maybe even while they were on the ground in Sarasota and certainly not long after. The Secret Service learned of the threat just minutes after Bush left Booker Elementary." [Sarasota Herald-Tribune, 9/16/01]

Once he was out of the classroom, did Bush immediately leave Booker? No. He stayed in the adjacent room with his staff, calling Vice President Cheney and National Security Advisor Rice, and preparing a speech. [Telegraph, 12/16/01, St. Petersburg Times 9/8/02] Incredibly, even as uncertain information began to surface, suggesting that more planes had been hijacked (eventually 11 planes would be suspected) [CBS, 9/11/02], Bush was allowed to make his remarks at 9:30 - exactly the time and place stated on his advance schedule. [Federal News Service, 9/10/01, see the transcript of his speech here] Why hasn't Bush's security staff been criticized for their completely inexplicable decision to stay at the school? And why didn't Bush's concern for the children extend to not making them and the rest of the 200 or so people at the school terrorist targets?

At 9:16, NORAD was notified that Flight 93 had been hijacked, and at 9:24 it was notified that Flight 77 had also been hijacked and was heading toward Washington (though, as discussed above, the hijacking was known long before this). [NORAD, 9/18/01] No media report has suggested that the possible shooting down of hijacked airplanes was discussed at this time, however. It appears the discussion was not broached until after 9:55. [Washington Post, 1/27/02, CBS, 9/11/02] At about 9:26, it was either FAA head Jane Garvey or FAA administrator Ben Sliney (and not Bush) who decided to halt all airplane takeoffs in the US. [Time, 9/14/01, USA Today, 8/13/02] Additionally, no evidence has appeared suggesting Bush had a role in ordering any fighters into the skies.

Finally, Leaving the School

By 9:35, Bush's motorcade was ready to take him to the Sarasota airport where Air Force One was waiting. [Telegraph, 12/16/01] At 9:37, Flight 77 crashed into the Pentagon. Bush was informed as his motorcade got near the airport. (Apparently Bush could be reached by phone in his limousine at this time.) [Washington Times, 10/8/02, Telegraph, 12/16/01] The motorcade arrived around 9:43 and pulled up close to Air Force One. Security conducted an extra-thorough search of all the baggage for the other passengers, delaying takeoff until 9:55. [St. Petersburg Times, 9/8/02 (B)]

A year later, Chief of Staff Andrew Card recalled that, "As we were heading to Air Force One... [we] learned, what turned out to be a mistake, but we learned that the Air Force One package could in fact be a target." [MSNBC, 9/9/02] This echoes the report mentioned above that "terrorists targeted the president and Air Force One... maybe even while they were on the ground in Sarasota ..." [Sarasota Herald-Tribune, 9/16/01] This only increases the strangeness that Bush wasn't immediately evacuated at 9:03 as some of his security had recommended. 

Ok, the night before, with no specific threat to the resort he was staying at, he has surface to air missiles stationed, but the moment he is boarding and hanging out on Air Force One, it is believed AF1 is a target and they haven’t a single jet or protective measure implemented?  Seems he knew more than we are lead to believe, here.
All the Presidents Men

As National Security Advisor, Rice had to have had as much information as anyone. By the time she spoke to Bush, she must have known that three planes had been hijacked and that the country was under attack. We know very little about the conversation - only that Rice later claimed, "[Bush] said, what a terrible, it sounds like a terrible accident. Keep me informed." [ABC News, 9/11/02] One reporter noted: "Bush did not appear preoccupied [after the phone call] … There was no sign that Rice had just told [him] about the first attack [on the World Trade Center]." [Cox News, 9/12/01 (B)] Tose-Rigell was then summoned to a room to talk with Bush: "He said a commercial plane has hit the World Trade Center, and we're going to go ahead and go on, we're going on to do the reading thing anyway." [AP, 8/19/02 (D)]
One local reporter notes that at this point, "He could and arguably should have left Emma E. Booker Elementary School immediately, gotten onto Air Force One and left Sarasota without a moment's delay ... But he didn't." [Sarasota Herald-Tribune, 9/12/01 (B)] The only possible excuse is that Bush was completely clueless as to what was happening. Sure enough, at a press conference on the evening of 9/11, Press Secretary Ari Fleischer was asked by a reporter, "And then this morning, when Andy Card told him about the first accident, was Andy Card or Condi Rice or any of those aware of the hijackings? What did they know when they --" Fleischer cut in and replied, "No, at that point they were not." [Knoxville News Sentinel, 9/11/01]

So supposedly, 15 minutes after the first crash, none of Bush's aides, not even Rice back in Washington, DC, knew a thing about the hijackings that had been reported to NORAD 20 minutes earlier? This simply is not plausible.
Fighter Jets Ordered to Stand Down?
The ‘third’ plane is the one that left Dulles Airport, flew to Ohio, near the West Virginia and Kentucky borders, turned around, flew back to Washington and struck the Pentagon.

	[image: image2.jpg]



Flight 77's intended and actual routes. [USA Today] Note the strange loop off course about halfway along the route to the west, which was the first sign the plane was hijacked. Such a large diversion is extremely uncommon, and should have triggered an immediate fighter response. 


Even though Flight 175 left about the same time as Flight 11, it appears to have been hijacked much later. At 8:41, its pilot was still talking to ground control [New York Times, 10/16/01], but at 8:42 it sharply veered off course, and a flight controller noted that its transponder had been turned off and communication cut. [Boston Globe, 11/23/01, New York Times, 10/16/01] One minute later, at 8:43, NORAD was notified the plane had been hijacked. [NORAD, 9/18/01] The hijackers turned the transponder back on but used a different signal code. This allowed flight controllers to "easily" track the plane as it flew toward New York City. [Washington Post, 9/17/01] At about 8:46, Flight 77 began to go severely off course. According to regulations, a fighter is required to be dispatched if a plane strays from its official course by more than two miles or 15 degrees [MSNBC, 9/12/01]. As the adjacent map shows, Flight 77 returned to its proper course for a time, but its last radio contact occurred at 8:50. [Guardian, 10/17/01] Supposedly, NORAD was not officially notified that Flight 77 has been hijacked until 9:24 [NORAD, 9/18/01], but the New York Times reported that by around 8:50, military officials at the Pentagon were already discussing what to do about Flight 77. [New York Times, 9/15/01] Note the difference in notification times: 27 minutes for Flight 11, 1 minute for Flight 175 and 38 minutes for Flight 77.
Flight 93 wasn't hijacked until about 9:16, but by about 8:50, it was clear that at least three planes had been hijacked. Vice President Dick Cheney, speaking on NBC's Meet the Press, said, "The Secret Service has an arrangement with the FAA. They had open lines after the World Trade Center was ..." [Meet the Press, 9/16/01] Cheney never finished his sentence (interesting in itself - did he say too much?), but it seems safe to say that his next word would have been "hit." Cheney's statement makes it clear the Secret Service knew the extent of the situation well before 9:00 am.


How could it stay in the air, hijacked, for almost an hour after two other hijacked planes had struck the WTC Towers, and not be seen by U.S. air defense forces?  How could it fly to the Midwest, turn around and fly back to Washington and hit the Pentagon without being spotted and therefore intercepted?  Remember – ALL commercial airline traffic had been ordered immediately GROUNDED.  It should have been the only blip on every radar screen in the country.

The 'N.Y. Times' published the following explanation:

"During the hour or so that American Airlines Flight 77 was under the control of hijackers, up to the moment it struck the west side of the Pentagon, military officials in a command center on the east side of the building were urgently talking to law enforcement and air traffic control officials about what to do.

"But despite elaborate plans that link civilian and military efforts to control the nation's airspace in defense of the country, and despite two other jetliners' having already hit the World Trade Center in New York, the fighter planes that scrambled into protective orbits around Washington did not arrive until 15 minutes after Flight 77 hit the Pentagon." ( 'N.Y. Times,' Sept. 15, 2001)
Says CBS:

"Eight minutes before the crash, at 9:30 a.m. EDT, radar tracked the plane as it closed to within 30 miles of Washington. Sources say the hijacked jet continued east at a high speed toward the city, but flew several miles south of the restricted airspace around the White House.

"At 9:33 the plane crossed the Capitol Beltway and took aim on its military target. But the jet, flying at more than 400 mph, was too fast and too high when it neared the Pentagon at 9:35. The hijacker-pilots were then forced to execute a difficult high-speed descending turn.

"Radar shows Flight 77 did a downward spiral, turning almost a complete circle and dropping the last 7,000 feet in two-and-a-half minutes.

"The steep turn was so smooth, the sources say, it's clear there was no fight for control going on. And the complex maneuver suggests the hijackers had better flying skills than many investigators first believed.

"The jetliner disappeared from radar at 9:37 and less than a minute later it clipped the tops of street lights and plowed into the Pentagon at 460 mph."
"Forty minutes passed between the time New York's second World Trade Center tower was struck and another commandeered plane crashed into the Pentagon..."
* Washington Post, 15 September 2001

Knowledge of the fourth pane – the Pennsylvania crash:

"Paul Wolfowitz, the deputy defense secretary, said today that the Pentagon had been tracking that plane and could have shot it down if necessary; it crashed about 35 minutes after the Pentagon crash." ('N.Y. Times, Sept. 15, 2001).  That is an hour and 15 minutes AFTER the SECOND plane had hit the World Trade Center!  Yet no jets were scrambled to intercept it!
The FAA knew that Flight 11 had been hijacked at 8:20, the plane that hit the Pentagon did so at 0938, the plane that crashed in Pennsylvania did so at approximately 1013, nearly 2 FULL HOURS after Flight 11 was KNOWN to have been hijacked.  AND NO JETS WERE SCRAMBLED TO INTERCEPT ANY OF THESE HIJACKED PLANES.  Remember these people on the Pennsylvania craft were getting phone calls from regular folk on their cell phones telling them of the WTC attack.  So, we are supposed to believe than Pat Q. Public simply watching a TV in their bedroom as he or she is getting ready for their day can pick up phone and call people on the plane – notifying the passengers sitting in a hijacked plane - BEFORE the President, DoD, NORAD and whoever else could make even an ALERT to begin thinking about maybe figuring if they should sit and talk about deciding whether or not they should conclude upon possibly scrambling a SINGLE fighter?
Air Force One took off at either 9:55 or 9:57 a.m. [from Sarasota, after Bush left the school.] [CNN, 9/12/01, New York Times, 9/12/01, Telegraph, 12/16/01, CBS, 9/11/02, Washington Post, 9/12/01, Washington Post, 1/27/02, AP, 9/12/01] Communications Director Dan Bartlett remembered, "It was like a rocket. For a good ten minutes, the plane was going almost straight up." [CBS, 9/11/02]

But, incredibly, Air Force One took off without any military fighter protection. This defies all explanation. Recall that at 9:03 a.m., one of Bush's security people said, "We're out of here. Can you get everyone ready?" [Sarasota Herald-Tribune, 9/10/02] Certainly, long before Bush left the elementary school at 9:35 a.m., arrangements would have been made to get fighters to Sarasota as soon as possible. Not only would it have been advisable to protect Air Force One, but it would have been only sensible as another way to protect Bush on the ground from terrorist attack even before he left the school. In Florida, there were two bases said to have fighters on 24-hour alert, capable of getting airborne in approximately five minutes. Homestead Air Station, 185 miles from Sarasota, and Tyndall Air Station, 235 miles from Sarasota; both had the highest readiness status on 9/11. Presumably, as happened at other bases across the country, just after 9:03, base commanders throughout Florida would have immediately begun preparations to get their fighters ready. [Aviation Week and Space Technology, 6/3/02] Fighters left bases on the same alert status and traveled similar distances to reach Washington, DC, well before 10:00, so why were the fighters delayed in Florida? [Aviation Week and Space Technology, 9/9/02]

Military planes should have been over Sarasota by the time Bush left Booker at 9:35 a.m. Yet, as will be described below, more than one hour after Air Force One took off, there were still no fighters protecting it!
Once he was airborne, Bush talked to Cheney again and Cheney recommended that Bush "order our aircraft to shoot down these airliners that have been hijacked." [CBS, 9/11/02] "I said, 'You bet,'" Bush later recalled. 'We had a little discussion, but not much.'" [Newsday, 9/23/01, USA Today, 9/16/01, Washington Post, 1/27/02] However, even though only Bush had the authority to order a passenger plane shot down [CNN, 10/26/99], the order was apparently given before Bush discussed it with Cheney. One flight commander recalled, "After the Pentagon was hit, we were told there were more [airliners] coming. Not 'might be'; they were coming." A call from someone in the White House declared the Washington area "a free-fire zone," meaning, according to one of the responding fighter pilots, "we were given authority to use force, if the situation required it." [Aviation Week and Space Technology, 9/9/02] 

Extraordinary times can demand extraordinary measures, so having someone other than Bush give this order could be understandable. But Bush was available and talking to people like Cheney after 9:30 a.m. Around this time, officials feared that as many as 11 airliners had been hijacked [CBS, 9/11/02], so why weren't Bush and Cheney even considering this course of action until about 10:00 a.m.? Was Bush being kept out of the loop in reality, or only in the media reports? 

Is the lateness of this discussion merely political spin to reduce speculation that Flight 93 had been shot down? Flight 93 was still in the air after the Bush authorization, and fighters were given orders to shoot it down if necessary. [ABC News, 9/11/02] NORAD knew at 9:16 a.m. that Flight 93 was hijacked [NORAD, 9/18/01], but supposedly fighters weren't scrambled until minutes before it crashed at 10:06 a.m.

Feeble Attempts at Spin
The many accounts of what happened to Bush on 9/11 are riddled with disinformation of false threats, omitted details, fudged timing, and more. But around September 11, 2002, the heavily publicized first anniversary of the attacks, there was an obvious attempt to further rewrite the story.

Chief of Staff Andrew Card claimed that after he told Bush about the second World Trade Center crash, "it was only a matter of seconds" before Bush "excused himself very politely to the teacher and to the students, and he left" the classroom. Card also stated that Bush "quickly excused himself to a holding room." [San Francisco Chronicle, 9/11/02] In a different account, Card said, "Not that many seconds later the president excused himself from the classroom." [MSNBC, 9/9/02] The Booker school video shows these statements are lies - unless "a matter of seconds" means over 700 seconds!

Sandra Kay Daniels, the teacher whose second-grade classroom Bush visited on 9/11, told the Los Angeles Times that after Card informed Bush of the second crash, Bush got up and left. "He said, 'Ms. Daniels, I have to leave now.' ... Looking at his face, you knew something was wrong. I said a little prayer for him. He shook my hand and left." Daniels also said, "I knew something was up when President Bush didn't pick up the book and participate in the lesson." [Los Angeles Times, 9/11/02] However, the Booker video clearly shows that Bush did follow along after being told of the second plane. [Video: Center for Cooperative Research, Buzzflash, Global Free Press, The Emperor's New Clothes, or Liberty DYNU]

The New York Post reported, "A federal agent rushed into the room to inform the president of the United States. President Bush had been presiding over [Daniels's] reading class last 9/11, when a Secret Service agent interrupted the lesson and asked, 'Where can we get to a television?'" Daniels then claimed that Bush left the class even before the second crash: "The president bolted right out of here and told me: 'Take over.'" When the second crash occurred, she claims her students were watching TV in a nearby media room. [New York Post, 9/12/02] This article is riddled with errors. As mentioned previously, the Secret Service was already watching the second plane crash live on television in an adjacent room at 9:03 - long before this supposedly happened. Nor did Bush "bolt" out of the room; in fact, even pro-Bush author Bill Sammon called Bush "the dawdler in chief" for taking so long to leave the room. [Fighting Back: The War on Terrorism - From Inside the Bush White House, by Bill Sammon, 10/02, p. 90]

Bush himself took part in the historical revisionism. In an extensive video interview shown on CBS's "60 Minutes," he again repeated his bizarre belief that he was watching television when the first crash took place.

BUT WHY LET THIS ALL SIMPLY OCCUR?

Motive:  Justification for extreme military action.  The only feasible explanation for why the US Department of Defense or any other body of power did not stop possibly the second, certainly the third and conclusively, the fourth planes during the attack on the United States on September 11, 2001.  President Bush stayed well away from any target during the attacks, and seemingly made effort to afford time meandering to allow each attack to play out.
And I can’t resist…

Did you know the contractor that fleeced the US Government and our Military by grossly overcharging our armed forces for fuel was a former Dick Cheney company?

Did you know the contractor that fleeced the US Government and our Military by grossly mis-recording its invoices (can you say, ‘fraud’) regarding mess appropriations for our servicemen (to the tune of millions) was a subsidiary of a Cheney company?

Did you know, to show a more positive budget, President Bush claimed millions of dollars of income from the profits to be made yield with the energy efforts that are to occur in the future, on National park lands that haven’t even been legislated to touch yet?  Absolutely true – Congress couldn’t endorse something that flagrant, so they had him remove it.

That’s just three examples.  Just think about it – these companies shouldn’t be there out of ethics and personal indifference, anyway – add to it that they ARE there, that they were given the contracts without having to go through typical multi-vendor bidding, vendor competition or best-value evaluations.  The were all but simply appointed by Cheney.  Then add Bush claiming profit from a future endeavor that is to work on National park land not even legislated for development.  If you feel the ethics and integrity of these three simple facts don’t pervade our administration to the point of trait – just surf the net for a few minutes – you’ll be overhwlemed.  That is a whole nuther 18 page document.

Here is the REAL meat behind ‘Why Let This All Simply Occur’…

The Enron-Cheney-Taliban Connection (Albion Monitor)
Enron is a scandal so enormous that it's hard to wrap your mind around it. Not just a single financial disaster, it's actually a jigsaw of interlocking scandals, each outrageous in its own right.

There's Enron the Wall St. con game, where company bookkeepers used sleight of hand to turn four years of steady losses into stunning profits. There's Enron the reverse Robin Hood, which stole from its own employees even as its executives were hauling millions of dollars out the backdoor. There's Enron's Ken Lay the Kingmaker, who used the corporation's fraudulent wealth to broker elections and skew public policy to his liking. And then there are the Enron coverups, as documents are shredded and the White House seeks to conceal details about meetings between Enron and Vice President Cheney.

The coverups are still very much a mystery. What were the documents that were fed into the shredder -- even after the corporation declared bankruptcy? What is the White House fighting to keep secret, even going to the length of redefining executive privilege and inviting the first Congressional lawsuit ever filed against a president? Were the consequences of releasing these documents more damaging than the consequences of destroying them?

Could the Big Secret be that the highest levels of the Bush Administration knew during the summer of 2001 that the largest bankruptcy in history was imminent? Or was it that Enron and the White House were working closely with the Taliban -- including Osama bin Laden -- up to weeks before the Sept. 11 attack? Was a deal in Afghanistan part of a desperate last-ditch "end run" to bail out Enron? Here's a tip for Congressional investigators and federal prosecutors: Start by looking at the India deal. Closely.
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1: Starting in the mid-1990s, Unocal and its partners planned to build a 1,000 mile gas pipeline from Turkmenistan to Multan, Pakistan. Cost: about $2 billion (all pipeline routes shown are very approximate). Also considered was a more difficult route from Iran to Multan, which is not shown here.

2: A proposed 400-mile extension from Multan to New Delhi would bring some of the ultra-cheap gas into India's network of gas pipelines. Cost: $600 million.

3: The HBJ pipeline carries most of India's liquid natural gas.

4: Hazira, north of Bombay, is the end of the HBJ pipeline. But in 1997, Enron announced plans to link Dabhol to the Hazira terminal. Enron also said they were going to add to about 1500 miles to the HBJ pipeline. Costs: $300 million and $900 million, respectively.

5: Any gas pipeline across Pakistan could have a spur to the seaport of Gwadar, where tankers could take gas to Korea and Japan, largest consumers of liquid gas in the world. A sea route from Gwadar to Dabhol would be even easier.

Enron had a $3 billion investment in the Dabhol power plant, near Bombay on India's west coast. The project began in 1992, and the liquefied natural gas- powered plant was supposed to supply energy- hungry India with about one-fifth of its energy needs by 1997. It was one of Enron's largest development projects ever (and the single largest direct foreign investment in India's history). The company owned 65 percent of Dabhol; the other partners were Bechtel, General Electric and State Electricity Board.

The fly in the ointment, however was that the Indian consumers could not afford the cost of the electricity that was to be produced. The World Bank had warned at the beginning that the energy produced by the plant would be too costly, and Enron proved them right. Power from the plant was 700 percent higher than electricity from other sources.

Enron had promised India that the Dabhol power would be affordable once the next phase of the project was completed. But to cut expenses, Enron had to find cheap gas to fuel it. They started burning naphtha, with plans that they would retrofit the plant to gas once it was available.

Originally, Enron was planning to get the liquefied natural gas (LNG) from Qatar, where Enron had a joint venture with the state-owned Qatar Gas and Pipeline Company. In fact, the Qatar project was one of the reasons why Enron selected India to set up Dabhol: it had to ensure that its Qatar gas did not remain unsold. In April 1999, however, the project was cancelled because of the global oil and gas glut. With Qatar gone, Enron was back to square one in trying to locate an inexpensive LNG supply source.

Enter the Afghanistan connection.

Where the "Great Game" in Afghanistan was once about czars and commissars seeking access to the warm water ports of the Persian Gulf, today it is about laying oil and gas pipelines via the untapped petroleum reserves of Central Asia, a region previously dominated by the former Soviet Union, with strong influence from Iran and Pakistan. Studies have placed the total worth of oil and gas reserves in the Central Asian republics at between $3 and $6 trillion.

Who has access to that vast sea of oil? Right now the only existing export routes from the Caspian Basin lead through Russia. U.S. oil companies have longed dreamed of their own pipeline routes that will give them control of the oil and gas resources of the Caspian Sea. Likewise, the U.S. government also wants to dominate Central Asian oil in order to reduce dependency on resources from the Persian/Arabian Gulf, which it cannot control. Thus the U.S. is poised to challenge Russian hegemony in a new version of the "Great Game."

Construction of oil and natural gas export pipelines through Afghanistan was under serious consideration during the Clinton years. In 1996, Unocal -- one of the world's leading energy resource and project development companies -- won a contract to build a 1,005-mile oil pipeline in order to exploit the vast Turkmenistan natural gas fields in Duletabad. The pipeline would extend through Afghanistan and Pakistan, terminating in Multan, near the India border.

Multan was also the end point for another proposed pipeline, this one from Iran. This project never left the drawing boards, however; the pipeline would be much longer (over 1,600 miles) and more expensive. Still, this route was being seriously considered as of early 2001, and it increased the odds that gas would be flowing into Multan from somewhere.

Unocal wasn't the only energy company laying pipe. In 1997, Enron announced that it was going to spend over $1 billion building and improving the lines between the Dabhol plant and India's network of gas pipelines.

Follow the map: Once a proposed 400-mile extension from Multan, Pakistan to New Delhi, India was built, Caspian Sea gas could flow into India's network to New Delhi, follow the route to Bombay -- and bingo! A plentiful source of ultra-cheap LNG that could supply Enron's plant in India for three decades or more.

Besides the route to Multan, another proposed spur of the pipeline would have ended on the Pakistan coast, where an estimated one million barrels of LNG per day could be shipped to Japan and Korea, the largest consumers of LNG in the world. For Enron, there was an upside here as well. Entering the South Eastern Asian markets, which offered vast growth potential, could position Enron well in the global marketplace and offset some of their losses in other markets.

There was one gotcha: It looked like the trans-Afghan section of the pipeline might never be built. Afghanistan was controlled by religious extremists who didn't want to cooperate.

Enter the Taliban.

From 1997 to as late as August 2001, the U.S. government continued to negotiate with the Taliban, trying to find a stabilizing factor that would allow American oil ventures to proceed with this project without interference. To this end, in December 1997, Unocal invited the Taliban contingency to Texas to negotiate protection while the pipeline was under construction. At the end of their stay, the Afghan visitors were invited to Washington to meet with the government officials of the Clinton Administration.

But in August, 1998, terrorists linked to Osama bin Laden bombed two U.S. embassies in East Africa. After a few cruise missiles were fired into Afghanistan and the Pentagon boasted that we had disabled bin Laden's "terrorist network," Unocal said they were abandoning plans for a route through the country. But was such a potentially lucrative deal really dead?

Not hardly. Although Unocal had the largest share, the "Central Asian Gas Pipeline" (CentGas) consortium had six other partners, including companies in Saudi Arabia's Delta Oil Company -- the next largest shareholder with 15 percent -- and groups in Japan, Korea, Indonesia, Pakistan, and Turkmenistan. They vowed to continue the project, and had strong national interests in seeing the Afghanistan pipeline built.

The U.S. looked for other options, and the Trade and Development Agency commissioned a feasibility study for an improbable east- to- west route that would cross the Caspian Mountains and end at a Mediterranean seaport in Turkey. The company hired for that study was Enron. If that pipeline were to be constructed, Turkmenistan signed an agreement that it would be built by Bechtel and GE Capital Services -- the same American companies that were Enron's business partners in the Dabhol power plant.

No matter which direction the Central Asia natural gas would eventually flow, Enron would profit. Should it go south towards ships waiting on the Pakistan coast, it would be still only a few hundred miles at sea to Dabhol. The trip from the Mediterranean would be farther (and thus more expensive for Enron to buy gas), but it was also the least likely route to be constructed. Estimated costs were almost $1 billion more than the route through Afghanistan, and engineering plans had not even started. No, the only practical route for the Caspian Sea gas was through Afghanistan and Pakistan to the border of India. All that was lacking was the political will to make it happen.

Enter George W. Bush.

Bush's long and personal relationship with Enron's former CEO Kenneth Lay is now well known, as is his generous contribution of over $600,000 to advance the political career of the man who now holds the White House. Not so well known is how Bush has helped Enron.

In 1988, Bush allegedly called Argentina's Minister of Public Works to pressure him into awarding Enron a $300 million contract shortly after his father won the presidency. Rodolfo Terragno recalled that the younger George Bush said that giving Enron the project "would be very favorable for Argentina and its relations with the United States." Terragno didn't know whether this message was from the White House or whether Bush was working a business deal on his own.

(Although unlikely, it is possible that Terragno was called by brother Neil Bush, who would later seek an oil drilling deal in Argentina. The Bush Sr. campaign denied that George W. made the call. This was, however, the time period when Lay began to cultivate his friendship with George W. and there is no known association between Neil Bush and Lay. That two Bush brothers are suspects, however, speaks to the levels of power that this family wields.)

By the time George W. became president, the India project was in serious trouble. Enron's reputation as a bully in India was legion. The Human Rights Watch released a report that indicated human rights violations had occurred as a result of opposition to the Dabhol Power project. Beginning in late 1996 and continuing throughout 1997, leading Indian environmental activists and employee organizations organized to oppose the project and, as a direct result of their opposition were not paid and subjected to repeated short-term detention. One ghastly report actually states that police stormed the homes of several women in western India who had led a massive protest against Enron's new natural-gas plant near their fishing village. According to Amnesty International, the women were dragged from their homes and beaten by officers paid by Enron.

The crisis came just a few months after the Bush inauguration. Contractors walked off the job, saying they hadn't been paid for over a month. The [India state of] Maharashtra Electricity Board stopped paying for Dabhol's power in May 2001, saying it was too expensive. Enron counter-charged that the Board owed them $64 million. The plant was closed, although it is said to be 97 percent complete. All that was missing was a source for cheap, cheap, natural gas.

Enter Dick Cheney.

Scarcely a month after Bush moves into the White House, Vice President Cheney has his first secret meeting with Ken Lay and other Enron executives on February 22, 2001. Other meetings follow on March 7 and April 17. It is the details of these meetings that the Bush Administration is seeking to keep private.

It's clear the Cheney had his own conflicts of interest with Enron. A chief benefactor in the trans-Caspian pipeline deal would have been Halliburton, the huge oil pipeline construction firm which was previously headed by Cheney. After Cheney's selection as Bush's Vice Presidential candidate, Halliburton also contributed a huge amount of cash into the Bush-Cheney campaign coffers.

So the obvious question: Did Enron lobby Cheney for help in India? It has already been documented that the Vice President's energy task force changed a draft energy proposal to include a provision to boost oil and natural gas production in India in February of last year. The amendment was so narrow that it apparently was targeted only to help Enron's Dabhol plant in India. Later, Cheney stepped in to try to help Enron collect its $64 million debt during a June 27 meeting with India's opposition leader Sonia Gandhi. But behind the scenes, much more was cooking.

A series of e-mail memos obtained by the Washington Post and NY Daily News in January revealed that the National Security Council led a "Dabhol Working Group" composed of officials from various Cabinet departments during the summer of 2001. The memos suggest that the Bush Administration was running exactly the sort of "war room" that was a favorite subject of ridicule by Republicans during the Clinton years.

The Working Group prepared "talking points" for both Cheney and Bush and recommended that the need to "broaden the advocacy" of settling the Enron debt. Every development was closely monitored: "Good news" a NSC staff member wrote in a e-mail memo: "The Veep mentioned Enron in his meeting with Sonia Gandhi." The Post commented that the NSC went so far that it "acted as a sort of concierge service for Enron Chairman Kenneth L. Lay and India's national security adviser, Brajesh Mishra" in trying to arrange a dinner meeting between the Indian official and Lay.

While lobbying India, it appears that the Bush Administration was also raising the heat on the Taliban to allow the pipeline.

The book "Bin Laden: the Forbidden Truth" by Jean-Charles Brisard and Guillaume Dasique claims that the U.S. tried to negotiate the pipeline deal with the Taliban as late as August, 2001. According to the authors, the Bush Administration attempted to get the Taliban on board and believed they could depend upon the regime to stabilize the country while the pipeline construction was underway. Bush had already indirectly given the Taliban $43 million for their supposed efforts to stamp out opium-poppy cultivation. Was this an award -- or a bribe? The circumstances make this a valid question.

Enron was unraveling at the seams, yet in early August, Kenneth Lay seemed optimistic, even exuberant. Was he whistling past the graveyard, or did he have secret information? The last meeting between U.S. and Taliban representatives took place five weeks before the attacks on New York and Washington; on that occasion, Christina Rocca, in charge of Central Asian affairs for the U.S. government, met the Taliban ambassador to Pakistan in Islamabad on August 2, 2001. Rocca said the Taliban representative, Mr. Zaeef, was aware of the strong U.S. commitment to help the Afghan people and the fact that the United States had provided $132 million in relief assistance so far that year.

Lay's last documented e-mail was sent on August 27th, about the same time the Taliban allowed the International Red Cross to visit jailed foreign aid workers in Afghanistan. In it, Lay waxes optimistic about the strength and stability of his company, and exhorts his employees to buy into the company's stock program. Was Kenneth Lay anticipating a new pipeline deal, and an Enron contract, courtesy of George W. Bush? If a deal was at hand, he had every reason to be optimistic about the future.

Even though the trans-Caspian pipeline and the extension into India would be years from completion, Enron's conceit of working above the law was ultimately the guiding beacon in all of its transactions. They had played the game of subterfuge for so long, they were near experts at covering their tracks. Even if Lay knew at this point that bankruptcy was imminent, Enron had always survived major hurdles in the past, right? The possibility of a total meltdown was most likely not even a consideration -- there could always be an 11th hour federal bailout.

However, from all records, relationships became strained. The Taliban had demanded that the U.S. should also reconstruct Afghanistan's infrastructure and that the pipeline be open for local consumption. Instead, the U.S. wanted a closed pipeline pumping gas for export only and was not interested in helping to rebuild the country.

In turn, the U.S. threatened the Taliban during the negotiations. The directive of "we'll either carpet you in gold or carpet you in bombs" was bantered about in the press to underscore the emerging willfulness of the U.S.

But sometime in late August, apparently the whole deal went sour.

Enron had one last card to play, and that was selling the Dabhol plant for quick cash -- if it could. If Enron could get its asking price of $2.3 billion, then maybe the company could pull out of its bankruptcy nose dive.

In late August, Lay appeared to threaten India in an article in the London Financial Times. We expect full price for the plant, he warned; if they received anything less, there could be backlash: "There are laws that could prevent the U.S. government from providing any aid or assistance to India going forward if, in fact, they expropriate property of U.S. companies," he said. When Indian officials called these statements "strong arm tactics," an Enron statement claimed Lay "was merely referring to U.S. laws." Again Lay appeared to threaten India in a Sept. 14 letter to the Prime Minister, insisting that the $2.3 billion price was reasonable because they had a "legal claim" of up to $5 billion.

But the house of cards collapsed dramatically on November 8, when Enron disclosed that it had overstated earnings dating back to 1997 by almost $600 million. That same day, an e-mail ("Importance: High"), whose sender and recipient are blacked out, warned, "President Bush cannot talk about Dabhol as was already mentioned." The memo also said that Bush economic adviser Lawrence Lindsey could not discuss Enron either. Lindsey had been an Enron consultant.

The end came in December 2001, as Enron fired the 300 remaining workers at the plant. Enron also filed a $200 million claim with the U.S. government's Overseas Private Investment Corporation, a U.S. taxpayer- funded insurance fund for American companies abroad, in an attempt to recoup losses from the Dabhol Power Corporation.

On the last day of the year, President Bush appointed Zalmay Khalilzad as his special envoy to Afghanistan. Khalilzad is a former Unocal consultant, whose positions on Afghanistan changed in sync with Unocal's own. When it looked like the pipeline would be built in 1996, Khalilzad advocated that the U.S. should work with moderate elements in the Taliban. By 2000 Unocal was out of the project, and Khalilzad was writing that the U.S. must undermine the Taliban.

It's clear that once again the Great Game is afoot, now that the Taliban are gone. Today, Khalilzad is the Special Assistant to the President and National Security Council member responsible for setting up the post-Taliban "Pro-Unocal" regime in Afghanistan. International oil men euphemistically call the project the new "Silk Road." On Feb. 8, Afghanistan's interim leader Hamid Karzai and Pakistan's president agreed to revive plans for a trans-Afghanistan route for Iranian gas. The next day, Turkmenistan chimed in that they hoped their trans- Afghanistan route would be soon built. It's all but certain that gas from somewhere will reach Multan -- and the Dabhol plant beyond.

For investors, Dabhol should be a bitter lesson. Enron was a company known for its hubris that tried to accomplish too much, too quickly, playing too fast and loose with financial realities. In the end, Enron found that its far-reaching global clout could no longer circumvent the rules of basic economics -- nor could it count on the players they helped bring into power.

Until there is a full investigation, questions will remain about how far the Bush team went to try to save their buddies at Enron. Vice President Dick Cheney's refusal to release details about his private April meeting with Lay is suspicious. It is already known that Cheney accepted seven out of eight national energy policy recommendations made by Lay; so what are they so damned determined to keep secret? What could be more incriminating than that?

On Feb. 22, the GAO sued Cheney, who has stated that the White House will go to court to fight the release of the documents. (However, John W. Dean, former Nixon staffer and Watergate witness, is quick to point out that executive privilege is unique to the president, not the vice president.) With recent discovery that a highest-level "Dabhol Working Group" was set up in the Bush Administration, it appears that there is much more to be uncovered.

Is the White House covering up that it was molding foreign policy as well as energy policy to suit Enron? Did the Bush Administration know that Enron's collapse was coming as early as August? If any of these is true, the largest bankruptcy in American history may well connect with the greatest political scandal in American history.
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